
رفع یک مشکل حوزه دامپزشکی پس از 
نیم قرن

بیش از ۴هزار متقاضی کســب وکارهای حوزه دامپزشــکی که بیشتر از ۵ سال به دلیل استناد به 
یک قانون مربوط به نیم قرن پیش درخواست مجوزشان رد می شد؛ مشکل شان رفع شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، بر اساس مصوبه هشــتادمین نشست هیات مقررات زدایی در پایان سال گذشته، 
دبیرخانه این هیأت موظف بود تا موارد اصلاحی میزان حرایم تعیین شــده در دستورالعمل مربوط 
به رعایت حرایم بهداشــتی بین واحدهای دام، طیور، آبزیان و صنایع وابســته را با همکاری وزارت 
جهاد کشــاورزی تا تاریخ ۳۱ فروردین ۱۴۰۳ تعیین و در درگاه ملی مجوزها اعمال کند و بر این 
اســاس از اول اردیبهشت ۱۴۰۳ ابلاغیه رییس سازمان دامپزشــکی درباره حرایم بهداشتی دامی 
برای فعالان اقتصادی لازم الاجرا نیســت.به دنبال این مصوبه بود که در پایان فروردین ماه مجتبی 
نوروزی، اعلام کرد که سازمان دامپزشکی حذف قانون سابق فواصل و حرایم بهداشتی اعلام و آن را 
به استان ها ابلاغ کرده است.رئیس سازمان دامپزشکی کشور همچنین اعلام کرد که از امروز، مجوز 
کسب و کارهای حوزه دامپزشکی بر اساس دستورالعمل جدید فواصل بهداشتی، صادر خواهد شد.به 
گفته وی بعد از ۵۰ ســال قانون فواصل بهداشتی بازنگری شد و تسهیل صدور مجوزهای کسب و 
کار در این حوزه به ســرانجام رسید.بر اســاس آمارها، بیش از ۴ هزارو ۴۰۰ متقاضی مجوز کسب 
و کار تولیدات دامی به دلیل آنچه فواصل و حرایم بهداشــتی اعلام می شد، بلاتکلیف مانده بودند.

محمدمهدی صفری، کارشناس مرکز پایش و بهبود فضای کسب و کار در خصوص ورود این مرکز به 
موضوع حرایم و فواصل بهداشتی دامپزشکی می گوید، آغاز مطالعه و بررسی این موضوع مرکز پایش 
محیط کسب و کار ابتدا با گزارش ها و شکایت مردمی بود؛ مردم تماس می گرفتند، نامه می فرستادند 
و گلایه داشــتند که می خواهیم مجوز بگیریم اما سازمان دامپزشکی مانع مجوز می شود، می گوید 
حریم را رعایت نکردید.به گفته وی بر اســاس بررسی های این مرکز، ۴ هزار و ۴۰۰ مجوز کسب و 
کار در طول ۵ سال یعنی سال های ۹۷ تا ۱۴۰۱ فقط به دلیل عدم رعایت حریم بهداشتی رد شدند؛ 
یعنی ۴ هزار و ۴۰۰ فعال حوزه دام، طیور، آبزیان و صنایع وابســته به اینها با انگیزه می خواستند 
کسب و کاری را شروع کنند اما به در بسته خوردند.وی با اشاره به چند نوبت نامه نگاری با وزارت 
جهاد کشاورزی از سوی مرکز و سپس نامه وزیر اقتصاد به وزیر وقت کشاورزی و طرح این مشکل 
و درخواســت اصلاح آن یادآور شــد: بالاخره در آبان ماه سال گذشته جلسه ای تشکیل شد و قول 
اصلاح در این خصوص داده شد.گفتنی است در خصوص حرایم و فواصل بهداشتی ماده ۱۹ قانونی 
که مصوب ۵۳ سال پیش یعنی سال ۱۳۵۰ است الزاماتی تعیین و در سال ۱۳۵۱ آیین نامه آن در 
هیأت وزیران وقت مصوب می شود اما در سال ۱۳۸۸ در قانون نظام جامع دامپروری مقرر می شود 
که وزارت جهاد کشــاورزی دستورالعمل دیگری را تدوین کند اما این دستورالعمل گرچه در سال 
های بعد نوشته شد اما به تایید هیات وزیران نرسید و لذا مبنا همان قانون بیش از ۵۰ سال پیش بود.

کارشناس صنعت خودرو به بیان توضیحاتی درباره علت بروز ناترازی بنزین در کشور 
پرداخت و پیش رفتن به سمت تولید خودروهای با کیفیت داخلی و یا واردات خودرو 
را راهکاری برای عبور از این چالش معرفی کرد.مســیح فرزانه، کارشناس صنعت و 
بازار خودرو در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره علت بروز ناترازی بنزین در کشــور 
بویژه در ایام نوروز گفت: در بحث بهینه ســازی مصرف سوخت چندین مولفه تاثیر 
گذار است. یکی از اقدامات موثر در کاهش ناترازی بنزین تقویت صنعت خودروسازی 
داخلی یعنی بالابردن کیفیت مونتاژ خودرو بویژه در بحث تولید موتور )پیشــرانه( و 
قوای محرکه اســت که هم باعث کاهش مصرف بنزین و هم کاهش آلودگی هوا در 
تمام شــهرها در دراز مدت می شــود.فرزانه در ادامه با اشاره به اینکه از سوی دیگر 
تقویت واردات خودروهای خارجی با کیفیت نیز می تواند به ما در رفع معضل ناترازی 
بنزین کمک کند ادامه داد: تغییر نگاه کلان به بخش صنعت خودرو در بخش مونتاژ 
نیز یکی از اقداماتی است که می توان به وسیله آن تا حدودی این ناترازی را در بلند 
مدت مرتفع کند.وی خاطرنشان کرد: تمامی خودروهای مونتاژی در کشور در حالی 
چینی شــده اند که ۵ ســال پیش بخش قابل توجی از این مونتاژی ها خودروهای 
فرانســوی مثل پژو و رنو وســیتروئن بود که به مراتب از کیفیت بســیار بالاتری از 
خودروهای کنونی چینی برخوردار بودند، به اضافه اینکه عموم خودروهای مونتاژی 
چینی موتورهای توربوی بی کیفیتی دارند که با کیفیت پایین ســوخت در کشــور 

ناسازگارند و هم موتور را زودتر از موعد مستهلک، هم آلودگی را بالاتر و هم مصرف 
ســوخت را بیشتر می کند و چنین شرایطی سبب رسیدن به رکورد مصرف سوخت 
بیش از ۱۵۰ میلیون لیتر در روز در کشــور شده اســت.این کارشناس خودرو بیان 
کرد: در بحث مونتاژ خودرو هنوز در کشــور ما یک بحث عدم تعریف مناسب وجود 
دارد. سیاست گذاران علاقمند به اجبار این دیکته هستند که ما تولید کننده خودرو 
هستیم در صورتی که ما مونتاژ کننده هستیم.فرزانه با بیان اینکه تولید کننده خودرو 
باید خودش دارای صنعت، فناوری و تکنولوژی ســاخت خودش با قابلییت صادرات 
باشد ادامه داد: ولی ما صرفاً وارد کننده این سه مولفه هستیم. بحث مونتاژ و واردات 
دو موضوعی اســت که هم پوشانی دارد و به کاهش مصرف سوخت کمک می کند.

به گفته این کارشــناس خودرو از ابتدای ۱۴۰۲ وعده و وعیدهایی در بحث واردات 
خودرو و افزایش کیفیت خودروهای تولید داخل داده شــده بود که البته در تمامی 
دولت های گذشته هم بوده ولی هیچکدام از آنها محقق نشده است. بخش عمده ای 
از مردم عادی ما از خودروهای داخلی ایرانی و بخش دوم عمدتاً چینی استفاده می 
کنند و بخش اندکی از جامعه از خودروهای وارداتی بهره می برند.فرزانه گفت: اتفاقی 
که می تواند در حوزه کاهش مصرف سوخت تاثیر گذار باشد پرداختن به تکنولوژی 
پیشرانه موتورهای داخلی است. بسیاری از محصولات داخلی ما در کشور با یک پایه 

موتور یعنی عملًا با یک پیشرانه قدیمی تولید می شوند.

اجرای ۸۱۹ کیلومتر خط انتقال و 
شبکه آب در طرح جهاد آبرسانی 

خوزستان
ایسنا/خوزســتان مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب خوزســتان گفت: با آغاز دولت 
ســیزدهم و توجه این دولت به تامین آب شــرب روستاها ۸۱۹ کیلومتر خط انتقال 

آبرسانی و شبکه در قالب پروژه محرومیت زدایی استان خوزستان اجرا شده است.
صابر علیدادی در گفت و گو با ایسنا پروژه های در حال اجرای طرح محرومیت زدایی 

جهاد آبرسانی استان را ۲۳ پروژه در قالب ۷۶۶ روستا و ۲۱ شهرستان عنوان کرد.
وی افزود: ۲۳ پروژه آبرســانی طرح محرومیت زدایی در ۲۱ شهرســتان شــادگان، 

شوشــتر، هندیجان، رامشــیر، امیدیه، 
آبــادان، خرمشــهر، ماهشــهر، اندیکا، 
اندیمشــک، هفتکل، حمیدیــه، اهواز، 
مسجدســلیمان،  کرخــه،  شــوش، 
سوسنگرد، هویزه، بستان، بهبهان و ایذه 
در حال اجرا اســت.علیدادی با اشاره به 

اینکه پیشرفت فیزیکی طرح های محرومیت زدایی استان ۴۳ درصد است، در خصوص 
آخرین وضعیت پیشــرفت پروژه های محرومیت زدایی جهاد آبرسانی استان گفت: با 
اقدامات انجام شده در حال حاضر علاوه بر اجرای  ۸۱۹ کیلومتر خط انتقال آبرسانی 
و شــبکه، احداث ۳ باب ایســتگاه پمپاژ، احداث ۵ باب مخزن ذخیره بتنی جمعا به 
ظرفیت ۱۲ هزار و ۵۰۰ مترمکعب، حفاری و تجهیز ۶ حلقه چاه آب شرب و افتتاح 
آبرســانی به ۱۸۰ روستا را می توان به عنوان عملکرد پروژه محرومیت زدایی استان 
عنوان کرد.وی یادآور شــد: علاوه بر شرکت آب و فاضلاب خوزستان، قرارگاه کربلا 
و بسیج ســازندگی نیز به عنوان معین در اجرای پروژه های محرومیت زدایی استان 

همکاری می کنند.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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وزیر راه و شهرسازی گفت: بنا داریم مشکل نقاط حادثه خیز جاده ای را تا حد زیادی حل کنیم که البته این مهم به ۲۰ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.
به گزارش ایســنا، مهرداد بذرپاش در جلســه یکشنبه شب هیات دولت ضمن ارائه گزارشی از بهره برداری از ۸ هزار ۴۰۰ واحد مسکونی در قالب نهضت ملی 
مسکن در استان آذربایجان شرقی، گفت: خوشبختانه تا امروز عملیات اجرایی ۲ میلیون و ۵۴۰ هزار واحد مسکونی در بخش های مختلف از جمله ۲۶۴ هزار 
واحد در بافت فرســوده و ۵۰۰ هزار واحد روســتایی آغاز شده و در فرایند ساخت قرار دارند و همچنین ۱۲۸ هزار و ۵۰۰ مسکن مهر نیز تحویل شده است.

وی همچنین به اقدامات صورت گرفته در اصلاح و رفع نقاط حادثه خیز جاده ای در دولت مردمی اشاره کرد و گفت: در سال گذشته ۷۲۵ نقطه حادثه خیز 
جاده ای اصلاح و رفع شده و امسال با هدف گذاری صورت گرفته بنا داریم مشکل نقاط حادثه خیز جاده ای را تا حد زیادی حل کنیم که البته این مهم به ۲۰ 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد.

www.sobh-eqtesad.ir

گزارش وزیر راه و شهرساز در جلسه دولت
حل مشکل نقاط حادثه خیز جاده ای به چه میزان اعتبار نیاز دارد؟

info@sobh-eqtesad.ir

امضای تفاهم نامه  همکاری 
شرکت ملی نفت برای توسعه 

میدان های گازی

شــرکت ملی نفت ایران با هدف مطالعه توســعه میدان های گازی و تولید 
روزانه ۱۲۷ میلیون مترمکعب گاز ۷ تفاهم نامه همکاری به ارزش ۶ میلیارد 
و ۴۰۰ میلــون دلار امضا می کند.به گــزارش خبرگزاری مهر، آیین امضای 
تفاهم نامه طرح های توسعه میدان های گازی کشور با هلدینگ ها، شرکت های 
پتروشــیمی و اکتشاف و تولید سه شــنبه صبح )۱۱ اردیبهشت( با حضور 
جواد اوجی، وزیر نفت و محســن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت 
ایــران برگزار می شود.شــرکت ملی نفت ایران در دولت ســیزدهم با هدف 
تأمین پایدار و رفع ناترازی گاز کشــور و تأمین خوراک صنایع پتروشیمی، 
اقدام هایی گســترده را طرح ریزی و اجرا کرده اســت. در این زمینه می توان 
به امضای قرارداد و اجرای طرح های توســعه فاز ۱۱ میدان مشترک پارس 
جنوبی، توسعه گام نخست میدان گازی کیش، پروژه های جمع آوری گازهای 
مشعل، طرح ضربتی توسعه میدان های گازی شرکت نفت مناطق مرکزی و.... 
اشاره کرد.شرکت ملی نفت ایران برای تحقق این اهداف و توسعه میدان های 
گازی کشــور با اســتفاده از ظرفیت ها و توانمندی های شرکت های ایرانی، 
مذاکراتی پرشمار را با هلدینگ ها، شرکت های پتروشیمی و اکتشاف و تولید 
ایرانی انجام داده است. در نتیجه این اقدام ها، تفاهم نامه های مطالعه توسعه 
۱۶ میدان گازی در جنوب، جنوب غرب کشــور و خلیج همیشــه فارس با 
تخمین حجم ســرمایه گذاری ۶ میلیارد دلار و ۴۰۰ میلیون دلار و با هدف 
تولید حدود روزانه ۱۲۸ میلیون مترمکعب گاز با هلدینگ ها و شــرکت های 
پتروشــیمی و شرکت های اکتشــاف و تولید ایرانی امضا می شود.پیش بینی 
می شــود با تکمیل مطالعات تفاهم نامه های یادشــده و امضا و اجرای کامل 
قراردادهای طرح های یادشده، ضمن افزایش تولید گاز کشور و رفع ناترازی، 
۲۵ هزار فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم به ویژه در استان ها و شهرهای 
محل اجرای طرح ها ایجاد شــود.بر اساس برنامه ریزی ها یک درصد از حجم 
سرمایه گذاری یادشده برای انجام مسئولیت اجتماعی شرکت ملی نفت ایران 
به ویژه در مناطق نفت خیز صرف خواهد شد.در این طرح ها، برای نخستین بار 
هلدینگ ها و شرکت های پتروشیمی به منظور تأمین پایدار خوراک مورد نیاز 
مجموعه های به مطالعه و توسعه بالادستی میدان های گازی کشور می پردازند 
که گامی مؤثر برای تأمین مطمئن و پایدار خوراک این صنایع، اســتفاده از 
سرمایه های انباشته شده در این مجموعه ها، استفاده حداکثری از ظرفیت ها 
و ســرمایه گذاری های انجام شده در صنایع پتروشیمی و ثروت آفرینی برای 
کشور است.بر اســاس این گزارش، تفاهم نامه های توسعه میدان های گازی 
»زیره و خارتنگ« و ساختار اکتشــافی »دارنگ«، توسعه میدان های گازی 
»ســفید زاخور، سفید باغون و هالگان«، توســعه مخازن »خامی زیلایی و 
کارون« و جمع آوری گازهای همراه مسجدســلیمان، توســعه میدان گازی 
»عسلویه غربی« و ایســتگاه تقویت فشار کنگان، توســعه مخازن »خامی 
شــهیدان، زیلایی و کارون«، توســعه میدان های گازی »میلاتون و رودک، 
بینک و رگ ســفید« و توســعه میدان های گازی »اهواز و مارون خامی« با 
حضور وزیر نفت، مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران و مدیران ارشد صنعت 

نفت امضا می شوند.

جزییات ایجاد ۱۸۰ 
هزار فرصت شغلی 

در استان تهران
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران از تشکیل کمیسیون 
تعاونی های صادرات محور خبرداد و هدف گذاری ایجاد اشــتغال در سال 
۱۴۰۳ را بیش از ۱۸۰ هزار نفــر عنوان کرد.محمد آذرپناه در گفت وگو 
با ایســنا، درباره تعهد اشتغال اســتان تهران در سال جاری اظهار کرد: 
برای امســال ۱۸۰ هزار نفر سهمیه در استان تهران درنظر گرفته شده و 
تلاش می کنیم این هدف گذاری به نحو شایسته محقق شود.تحقق ۱۰۸ 
درصدی هدفگذاری اشــتغال در سال گذشته وی ادامه داد: هدف گذاری 
اشــتغال ما در سال گذشــته ۱۵۰ هزار نفر ســهمیه بود که ۱۶۲ هزار 
نفر محقق  شــد یعنــی ۱۰۸ درصد بیش از تعهدات پیش بینی شــده 
را عملیاتــی کردیم.به گفته مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
تهران، این تعهدات در بین ۴۶ دســتگاه اجرایی و ۱۶ شهرستان استان 
توزیع شــده بود که از بین آنها ۲۰ دستگاه و ۱۲ شهرستان عملکردشان 
بیش از صددرصد بوده است.تشــکیل کمیســیون تعاونی های صادرات 
محورآذرپناه در ادامه از تشکیل کمیســیون تعاونی های صادرات محور 
خبر داد و گفت: برای آنکه محصولی که صادر می شــود کیفیت تولیدی 
آن حرفی برای گفتن در بازارهای بین المللی داشته باشد، بیش از ۱۲۰ 
شــرکتی که ظرفیت دارند را شناسایی کردیم و کمیسیون سه جانبه ای 
هم در بخش خصوصی تشــکیل دادیم که اتــاق تعاون، اتاق بازرگانی و 
اتاق اصناف عضو این کمییســیون ســه جانبه هستند و دبیرخانه آن در 
اتاق تعاون استان تهران است.وی ادامه داد: در راستای حمایت از حوزه 
تولید و صادرات دانش بنیان، صنایع دســتی و تولیدات مشاغل خانگی 
برنامه های متعددی پیش بینی شده که بخشی از آن حمایت های بازاری 
اســت.آغاز همکاری مشترک با استان کربلا و مسکو مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی اســتان تهران از انعقاد تفاهم نامه با اســتاندار کربلا و 
مســکو خبر داد و گفت: به موجب این تفاهم نامــه همکاری و با توجه 
به زیرســاخت هایی که در کربلا و مسکو داریم، در حال پیگیری هستیم 
که در فروشــگاه های زنجیره ای اســتان غرفه مشــخصی به محصولات 
تولیدی تعاونی ها اختصاص بدهند. صــادرات محصولات ایران از طریق 
اتاق بازرگانی و اتاق تعاون انجام و در فروشــگاه های زنجیره ای به شکل 

مستقیم عرضه می شود.

گزیده خبر

خودروهای مستهلک داخلی عاملی مهم در بروز ناترازی بنزین

معاون رییس جمهور:

خلیجفارس۷۰درصدنفتوگازموردنیازجهانراتامینمیکند

چراعمدهمردمازدریافتوام
بانکیمحروماند؟

پرداخت ۵.۶ همت تسهیلات ازدواج و 
فرزندآوری

یک کارشــناس اقتصادی ضمن انتقاد به پرداخت تسهیلات کلان بانک ها به شرکت های زیرمجموعه 
خود گفت: این مســئله باعث تراکم ثروت، فساد و محروم شــدن توده مردم از اخذ تسهیلات بانکی 
شــده است.به گزارش خبرنگار مهر، به روزرسانی فهرست ابر بدهکاران بانکی از سوی بانک مرکزی را 
شــاید بتوان بزرگ ترین اقدام در راستای شناســایی عوامل وضعیت ناترازی بانک ها و خلق نقدینگی 
در اقتصاد کشور دانست، این فهرست حکایت از آن دارد که اغلب ابر بدهکاران بانکی، همان بانک ها 

در قالب یک نام دیگر هستند؛ .....

هرگونه استعلام تفکیک اراضی در سامانه 
استعلامات ثبتی انجام شود

خاندوزی: سهمیه سوخت خودروهای فاقد 
بیمه قطع شود

پیشنهادایرانبهبانکتوسعهاسلامیبراینحوه
تامینمالیتاییدشد
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گزیده خبر

تعیین تکلیف کارگروه دائمی 
پدافند غیرعامل برای دستگاه های 

اجرایی

مصوبات جلســه کارگروه دائمی پدافند غیرعامل کشــور از سوی رئیس ستادکل 
نیروهای مسلح ابلاغ و تکالیف جدیدی برای دستگاه های اجرایی کشور تعیین شد.به 
گزارش ایسنا، مصوبات هشتادوسومین جلسه کارگروه دائمی پدافند غیر عامل کشور 
در نامه ای از ســوی رییس ســتاد کل نیروهای مسلح و کارگروه دائمی پدافند غیر 
عامل کشــور ابلاغ شد.براساس تبصره یک، قانون تشکیل سازمان پدافند غیرعامل 
کشــور، کارگروه )کمیته( دائمی پدافند غیرعامل کشور به ریاست رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح، بالاترین مرجع تصمیم گیری در حوزه پدافند غیرعامل کشور است 
که تصمیمات آن با ابلاغ رئیس کارگروه مزبور برای همه دســتگاه های لشــکری، 
کشــوری، بخش دولتی و عمومی غیردولتی لازم الاجراست و مستنکفین علاوه بر 
جبران خسارت وارد شده، به مجازات موضوع ماده )۵۷۶( کتاب پنجم قانون مجازات 
اسلامی )تعزیرات و مجازات های بازدارنده( مصوب ۲ /۳ /۱۳۷۵ محکوم می شوند و 
چنانچه خساراتی وارد نشده باشد، برابر قانون رسیدگی به تخلفات اداری مصوب ۷ 
/۹ /۱۳۷۲ با مســتنکف رفتار خواهد شد. مصوبات هشتاد و سومین جلسه کارگروه 

دائمی پدافند غیر عامل کشور را می توان اینجا مشاهده کرد.

مجلس تصویب کرد

اختصاص ۱۰ همت برای 
پرداخت فوق العاده شغل 

پرستاران
 با تصویب مجلس شورای اسلامی ۱۰ همت برای پرداخت فوق العاده شغل

.پرستاران در سال جاری اختصاص پیدا می کند
 به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه
 علنی امروز و در جریان بررسی جداول بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: دوستان
 دولت و کمیسیون تلفیق پیشنهاد دادند که از ردیف جدول هفت مربوط
برای وزارتخانه  این  اعتبارات  از  همت   ۱۰ درمان،  و  بهداشت  وزارت   به 

.فوق العاده شغل پرستاران اختصاص داده شود
 وی ادامه داد: براین اساس بنابر موافقت دولت و در راستای تراز جداول، ۱۰
 همت از اعتبارات وزارت بهداشت و درمان برای پرداخت فوق العاده شغل

.پرستاران اختصاص پیدا می کند

:جانشین فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش

امروز پدافند هوایی در اوج 
آمادگی است

وعده عملیات  اینکه  بیان  با  »الهامی«   امیر سرتیپ 
 صادق اقتدار نظام را به نمایش گذاشت، گفت: امروز
دانش ایرانی،  کاملا  تجهیزات  و  بر سلاح ها  تکیه   با 
شجاع و  غیرتمند  فرزندان  پولادین  اراده  و   بومی 
بر خداوند توکل  و  با حرکت در خط ولایت   ایرانی 
.متعال برای حفظ امنیت کشور ذره ای تردید نداریم
 به گزارش ایسنا،  امیر سرتیپ علیرضا الهامی جانشین
 فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش جمهوری اسلامی
ایران  ایران گفت: کارکنان ارتش جمهوری اسلامی 
 در نیروی پدافند هوایی برای انجام وظیفه به معنای
 واقعی، جان خود را کف دست گرفته و با احدی برای

.امنیت مردم و مرزها تعارف ندارد
پدافند به ویژه  و  ارتش  امروز  اینکه  بر  تاکید  با   وی 
 هوایی در اوج آمادگی است، گفت: امروز با تکیه بر
 سلاح ها و تجهیزات کاملا ایرانی، دانش بومی و اراده
 پولادین فرزندان غیرتمند و شجاع ایرانی با حرکت
 در خط ولایت و توکل بر خداوند متعال برای حفظ

.امنیت کشور ذره ای تردید نداریم
 جانشین فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش عنوان
 کرد: تجهیزات بومی و اراده پولادین ما آماده است تا
 جواب هر تجاوز و نگاه نامناسبی به کشور را با قدرت
کشور مرزهای  از  قدرت  تمام  با  و  بدهد  توفنده   و 

.دفاع می کنیم
 سرتیپ الهامی با بیان اینکه فرمانده معظم کل قوا
 در بیانیه گام دوم انقلاب در خصوص »قوی شدن«
مشکلاتی رفت  برون  راه  و  داده اند  مهمی   تذکرات 
 که دشمن به نظام تحمیل می کند را همین مسئله
در را  رهبری  اجرای  از  نمونه ای  افزود:   می دانند، 
اقتدار دید که هم   عملیات »وعده صادق« می توان 

.نظام را به نمایش گذاشت و هم مردم را شاد کرد
مدیران آحاد  تکلیف  »قوی شدن«  کرد:  اضافه   وی 
ویژه به  مهندسی  و  فنی  علمی،   در همه حوزه های 
 نظامی است و دستور ولایی فرماندهی کل قوا برای
شدن« »قوی  پس  لازم الاجراست،  مسلح   نیروهای 
 برای همگان فرمان محسوب می شود لذا هر کسی در
 حوزه اختیارات و مسئولیت خود باید قوی شود و این
 یک تکلیف است و اگر کوتاهی کنیم باید پاسخگوی

خدا باشیم

منتجب نیا: دولت های غربی اعتراضات دانشجویی را تحمل نمی کنند

گلرو: طوفان  الاقصی باعث بیداری دانشجویان آمریکایی شد

معاون رییس جمهور:

خلیجفارس۷۰درصدنفتوگازموردنیازجهانراتامینمیکند

یک فعال سیاســی با اشــاره به تناقض بین ادعای آزادی بیان و عمل دولت های غربی، گفت: این دولت ها ادعای آزادی بیان دارند، ولی اعتراض 
دانشجویان را تحمل نمی کنند.رسول منتجب نیا در گفت وگو با ایسنا، درباره اعتراضات دانشجویی در آمریکا و اروپا در حمایت از غزه، اظهار کرد: 
دانشگاه همیشه محل آزادی بیان بوده و در سال ها و دهه های گذشته شاهد تظاهرات و تحصن های دانشجویان درباره مسائل مختلف بوده ایم. در 
این مورد هم شاهد رشد آگاهی دانشجویان در خصوص اقدامات اسرائیل و جنایات آنها در غزه هستیم و آنها حالا شهامت بیشتری برای اعتراض 
به این اقدامات پیدا کرده اند. در ایران هم نسل جوان در دانشگاه و حتی مدارس آگاهی بیشتری نسبت به مسائل جاری پیدا کرده اند و این نشان 
می دهد، مسیر رشد عقلانیت در دنیا وجود دارد.وی ادامه داد: از سویی اسرائیل آنقدر اقدامات زشت و جنایات غیرقابل کتمان انجام داده است که 
نمی تواند اخبار آن را سانسور کند. اکنون دانشگاهیان غرب مثل مردم این جوامع می بینند که چگونه مردم یک سرزمین ماه هاست که بمباران 
شده و کودکان و زنان و غیرنظامیان کشته می شوند و همین جنایت، وجدان جوانان و دانشگاهیان را به درد آورده و آنها دست به این اعتراضات 
زده اند.این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: در مقابل هم حکومت ها احساس خطر کرده و با دانشجویان برخورد کرده اند. دانشگاه محل فکر است و 
وقتی در دانشگاه حرکتی برخلاف خواسته حکومت شکل گیرد، آن حکومت متزلزل خواهد شد، بنابراین حکومت ها دست به سرکوب دانشجویان 
زده اند. حکومت ها نمی خواهند این اعتراضات  ادامه یابد، ولی تداوم این اعتراضات بســتگی به این دارد که تا چه حد دانشــجویان آماده دادن 
هزینه هستند.وی افزود: تناقص بین ادعاها و عمل در غرب وجود داشته و نمونه اخیر آن هم برخورد با دانشجویان معترض است. حکومت های 
غربی ادعای آزادی بیان دارند، ولی اعتراض دانشجویان را تحمل نمی کنند. ورود نیروهای مسلح به دانشگاه در هر  کشوری به معنای سرکوب 
علم و دانش بوده و زشــت اســت و کسی نباید در دانشگاه به خود اجازه دهد که جلوی اظهار نظر را بگیرد.منتجب نیا با بیان اینکه دانشجویان 
سراسر دنیا باید با یکدیگر در ارتباط باشند و دولت ها را با وحدت خود تحت تاثیر قرار دهند، گفت: ای کاش در ایران هم اعتراضات دانشجویان 
زودتر شروع می شد. در ایران همواره دانشجویان پیشگام در حرکت های اجتماعی و سیاسی بوده اند، اما مدتی است در دانشگاه رکود، سانسور یا 
خودسانسوری حاکم شده است. برگزاری تظاهرات بعد از نماز جمعه خوب است، اما کانون این اعتراضات باید در دانشگاه و مدارس باشد تا آنها 
مردم را به حرکت درآورند.وی در پایان گفت: دانشجویان ما نیز باید فعال شوند و از رکود فاصله بگیرند، البته باید فصای فعالیت هم به آنها داده 
شود، نه اینکه فقط برخی تشکل ها اجازه فعالیت داشته باشند. کرسی های آزاداندیشی باید فعال شود و همه سلایق در چارچوب نظام حرف 
خود را بزنند. نباید با دانشجویان یا اساتیدی که اظهارنظر می کنند برخورد شود یا از تحصیل یا تدریس منع شوند. اگر دانشگاه فعال باشد می 

تواند جامعه را به حرکت درآورد.

رئیــس کمیته روابط خارجی مجلس شــورای اســلامی اظهــار کرد: طوفان  
الاقصی باعث بیداری نخبگان به ویژه دانشــجویان در آمریکا شــده است؛ به 
ایــن دلیل که جامعه آمریکایی بر روی فضــای نخبگی می چرخد.عباس گلرو 
در گفت وگو با ایســنا با اشاره به خیزش دانشــجویان آمریکایی علیه جنایات 
رژیم صهیونیستی بیان کرد: یکی از اثرات تحولات غزه را می توان در انعکاس 
ایــن تحولات در جامعه اروپا و آمریکا مشــاهده کــرد. در آنجا عمق جنایات 
اسرائیل و پشــیبانی دولت آمریکا برای همگان مشخص شده است.وی ادامه 
داد: در چند ماه گذشــته از آغاز جنگ غزه خیلی از اعضای پارلمان های اروپا 
نطق های کوبنده ای در حمایت از تحولات غزه و مردم فلسطین علیه اسرائیل 
داشــتند.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای 
اســلامی اضافه کرد: در این شرایط جنبش دانشجویی در دانشگاه های آمریکا 
در اعتراض به سیاســت های دولت بایدن در قبال مساله فلسطین و حمایت از 
اسرائیل اقداماتی را انجام داده است که با سرکوب شدید پلیس آمریکا مواجه 
شد. این یک تحول شگرف و دگرگونی اساسی در دنیا در حمایت از فلسطین 
اســت.گلرو تاکید کرد: طوفان الاقصی علاوه بر این که وحشــتی برای اسرائیل 
راه انداخت و نقطه عطفی در رویارویی مقاومت فلسطین در برابر اسرائیل بود، 
باعث بیداری در سطح نخبگان به ویژه دانشجویان آمریکایی شد که همراهی 
اساتیدشــان را هم به دنبال داشــت.منتخب مجلس دوازدهم بیان کرد: آنچه 
در درون اســرائیل رخ داده خودش را در رقابت های انتخاباتی آمریکا نشــان 
می دهد و می تواند به عنوان یکی از مولفه های تعیین شــده در تحولات بعدی 
آمریکا باشــد.وی در پایان بیان کرد: پاشنه تحولات جامعه آمریکایی بر روی 
دانشــگاه ها و فضای نخبگی می چرخد؛ لذا به نظرم اعتراضات اخیر دانشجویی 
در آمریــکا یک رویداد جدیدی اســت که می توان آن را بــه عنوان تحولات 

درونی آمریکا تحلیل کرد.

ایسنا/هرمزگان معاون رییس جمهور در امور مجلس گفت: خلیج فارس 
۷۰ درصد نفت و گاز مورد نیاز جهان را تامین می کند.ســیدمحمد 
حســینی امروز )دهم اردیبهشت ماه(، در مراســم گرامیداشت روز 
ملی خلیج فارس که در فرهنگســرای طوبی برگزار شــد، با ذکر این 
نکته اظهار کرد: جنگ هایی که تاکنون در منطقه انجام شــده است 
بی ارتباط با ظرفیت های خلیج فارس و ســیطره به آن نبوده اســت.
وی با اشــاره به بیانات برخی از جغرافی دانان و تاریخ دانان در رابطه 
با اهمیت خلیج همیشــه فارس و ضمن قدردانی از پژوهشگرانی که 
در این عرصه کار می کنند، اظهار کرد: شخصیت های تاریخی گذشته 
همچون طبری، مســعودی و یعقوبی در کتاب های خطی خودشان 
از این ســخن گفته اند که تمامی نواحی خلیج فــارس در دوره های 
پیش از اسلام متعلق به ایران بوده است.معاون رییس جمهور در امور 
مجلس اظهار کرد: همچنیــن در اهمیت خلیج فارس می توان گفت 
که در برخی از آمارها اشــاره شــده تا ۷۰ درصد انژری نفت و گاز را 
متعلق به این منطقه دانسته اند و این نیاز کشورهای توسعه یافته در 
اروپا و در غرب و شــرق آسیا اســت که از این انرژی استفاده کنند.
معــاون رییس جمهور در امور مجلس یادآور شــد: همچنین برخی 
از نویســندگان خارجی در خصوص خلیج فــارس گفته اند که ملل و 
طوائف بسیاری بر کرانه های خلیج فارس تاکنون فرمانروایی کردند اما 
روزگارشان سپری شده و منقرض شده اند و تنها این ایرانی ها هستند 
کــه با هوش و درایت خود همچنــان پابرجا بوده و میراث حاکمیت 
خــود را تاکنون نگهداری کرده و در آینده نیز نگهداری خواهند کرد 
که باید از همه مــرزداران این خطه در طول تاریخ قدردانی کرد.وی 
ادامه داد: همچنین تاریخ  نگاران خارجی نیز بر این اذعان کرده اند که 
هیچ آبراهه ای چه در گذشــته و چه امروز برای تاریخ و جغرافیدانان، 
پژوهشگران و جهانگردان اهمیتی بیشتر از خلیج فارس نداشته است 
و این آبراهه از هزاران سال پیش، از هویت ایرانی برخوردار بوده است.
حسینی با اشاره به اینکه باید تاریخ کشورمان را بشناسیم و آن را به 
نســل جوان و آیندگان نیز منتقل کنیم، اظهار کرد: ملت ما در همه 
دوران ها از هویت اسلامی و ایرانی خودش دفاع کرده  و این یک نقطه 

قوت است.معاون رییس جمهور در امور مجلس، روز دهم اردیبهشت 
را نماد اســتقرار و هویت ملی و استکبار ستیزی دانست و با اشاره به 
برگزاری جشنواره خلیج فارس گفت: جشنواره خلیج فارس به میزبانی 
استان هرمزگان و شــهر بندرعباس با نگاه بین المللی رقم خورد که 
در این دوره ۱۴ ســاله با فراز و نشــیب هایی همراه بوده و امیدواریم 
با همت اســتاندار و دیگر مســوولان بعُد جهانی پیدا کند و ایرانیان 
در هر نقطه از دنیا که هســتند با دبیرخانه این جشنواره ارتباط پیدا 
کرده و نقش آفرین باشند.حسینی با اشاره به اینکه بحث خلیج فارس 

اهمیــت تاریخی، اقتصادی، تمدنی و امنیتی دارد، اظهار کرد: اکنون 
نیز در دولت ســیزدهم در بحث ایرانیان خارج از کشــور و در بحث 
تابعیت آنان، کارها و اقدامات خوبی در حال انجام است که امیدواریم 
با همکاری مجلس شــورای اسلامی این موضوع به نتیجه برسد.وی 
همچنین با اشاره به اینکه مسئله اصلی و اولویت کشور، بحث اقتصاد 
است، گفت: در این راستا رهبر فرزانه انقلاب سیاست های کلی اقتصاد 
دریاپایه را ابلاغ کردند، البته از دهه ۶۰ همواره اهمیت و ظرفیت دریا 
را تاکید می کردند و اکنون سیاست های کلی آن ابلاغ شده است که 

باید قوای سه گانه و دیگر نهادها و متولیان امر همه و همه در کنار هم 
بیایند و اقدامات اجرایی را عملی کنند و از این ظرفیت ساحل و دریا 
بهره ببریم.معاون رییس جمهور در امور مجلس گفت: کسانی که در 
کنار ساحل و دریا هستند باید دیدگاه های خودشان را مطرح کنند و 
تنها به این بسنده نکنیم که یک عده ای در تهران تصمیم گیری کنند 
و خود شما که ملموس تر و عینی تر با مسائل آشنا هستید به پاخیزید 

و از نعمت خدادادی بهره بگیریم.

 

معاون هماهنگ کننده وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: امنیت خلیج فارس به دلایل گوناگون از جمله دربرگیری بیش از ۸۰ درصد 
تجارت کشورمان، صادرات نفت و… از اهمیت خاصی برای ما برخوردار است.به گزارش خبرنگار مهر، امیر سرتیپ »مهدی خواجه امیری« معاون 
هماهنگ کننده وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، در آیین بزرگداشت روز ملی خلیج فارس که صبح امروز )دوشنبه( در فرهنگ سرای اندیشه 
برگزار شد، با اشاره به اهمیت راهبردی دریا اظهار کرد: در قرآن کریم بارها بارها نام »بحر« آمده است و همین موضوع، گویای اهمیت دریا است.وی 
با اشاره به اهمیت خلیج فارس افزود: خلیج فارس بزرگ ترین گذرگاه انتقال انرژی جهان است و بیش از ۳۰ درصد انرژی جهان از تنگه هرمز عبور 
می کند؛ بنابراین توجه به دریا و بهره برداری از ظرفیت های غنی آن می تواند موجب پیشرفت های بسیار قابل توجه برای کشورمان شود.امیر خواجه امیری گفت: دریا، منبع قدرت و ثروت است و کشورهایی که 
به دریا راه دارند، منابع غنی قدرت و ثروت را دارند.معاون هماهنگ کننده وزارت دفاع تاکید کرد: امنیت خلیج فارس به دلایل گوناگون از جمله دربرگیری بیش از ۸۰ درصد تجارت کشورمان، صادرات نفت و… 
از اهمیت خاصی برای ما برخوردار است؛ رهبر معظم انقلاب اسلامی هم بارها بر اهمیت خلیج فارس برای ملت ایران و ملت های منطقه، تاکید داشته و دارند.امیر خواجه امیری گفت: ویژگی دیگر خلیج فارس 

که به این منطقه اهمیت می بخشد، سهولت حمل و نقل در آن است.

نشست نخبگانی بررسی سازوکارهای اقتصادی - حقوقی حمایت از ارزش پول ملی با حضور معاون حقوقی رئیس جمهوری برگزار شد.به 
گزارش ایسنا، باتوجه به دستور رئیس جمهوری به معاونت حقوقی رئیس جمهوری مبنی بر پیگیری اجرای اصول اقتصادی در سومین نشست 
هیئت پیگیری اجرای قانون اساسی و باتوجه به لزوم طرح گفت وگوهای نخبگانی و بین رشته ای درباره حق های اقتصادی - معیشتی، ضرورت 
پیگیری اجرای حق های اقتصادی مصرح در قانون اساسی و شناسایی ظرفیت های حقوقی در این زمینه، بنا به دعوت معاونت قانون اساسی، 
سومین نشست نخبگانی با حضور محمد دهقان معاون حقوقی رئیس جمهوری، احمد حبیب نژاد دبیر هیئت پیگیری اجرای قانون اساسی 
و دیگر از کارشناسان حقوقی، اقتصادی و برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد.کارشناسان اقتصادی حاضر در این نشست 
موضوع سازوکارهای اقتصادی- حقوقی حمایت از ارزش پول ملی را بررسی و حاضران در نشست، با تبیین وضعیت فعلی ارزش پول ملی، 
شناسایی عوامل کاهش ارزش پول ملی و ارائه راهکارها به ویژه از بعُد حقوقی - اقتصادی باهدف حمایت از ارزش پول ملی را ارزیابی کردند.

امیر خواجه امیری:

بررسی سازوکارهای حمایت از ارزش پول ملی در معاونت دریا منبع قدرت و ثروت است
حقوقی رئیس جمهوری
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گزیده خبر

قیمت گوجه فرنگی از هفته آینده و 
پیاز از ماه آینده کاهش می یابد

رییس پیشین اتحادیه بارفروشان با بیان اینکه گوجه فرنگی از هفته آینده و پیاز از ماه 
آینده کاهش می یابد، گفت: اسفند سال گذشته نسبت به قیمت این دو محصول هشدار 
دادم.به گزارش خبرنگار مهر، مصطفی دارایی نژاد، رییس پیشــین اتحادیه بار فروشان 
درباره گرانی صیفی جات به مهر گفت: اســفند ماه سال گذشــته هشدار دادم و اعلام 
کردم برای چند ماه آینده نســبت به قیمت پیاز و گوجه فرنگی نگران هستم. پاکستان 
و هند کشورهایی هستند که خود تولیدکننده پیاز هستند اما به دلیل کمبود، صادرات 
خود را به کشورهای حاشیه خلیج فارس ممنوع کردند در حالی که ما به راحتی اجازه 
صادرات دادیم و هنوز هم ادامه دارد. این شد که در اواخر فروردین شاهد افزایش برخی 
محصولات از جمله پیاز و گوجه فرنگی بودیم.وی افزود: در برخی مناطق نرخ هر کیلو 
گرم پیاز به حدود ۴۰ هزار تومان هم رسید که در این راستا باید وزارت جهاد کشاورزی 
مدیریت لازم را از ماه های قبل انجام می داد.بر اساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی، میزان 
صــادرات تا دی ماه ۱۴۰۲ بعد از اعمال عوارض، ۹ هزار تن بود و این عدد برای ســال 
۱۴۰۱، ۸ هزار تن به ثبت رسیده بود.پیش بود بازار مرکبات بازار میوه نسبتاً بازار آرامی 
اســت و قیمت ها در این بازار تثبیت شده است. دارایی نژاد در این خصوص گفت: فقط 
استان مازندران ۳.۸ میلیون تن تولید مرکبات داشت که اگر این آمار با یک میلیون تن 
مرکبات تولیدی کرمان جمع شود حاکی از بیش بود تولید در حوزه مرکبات است. سیب 
درختی هم بین ۴.۵ تا ۵ میلیون تن در شهرهای ارومیه، نقده، دماوند، سلماس و… تولید 
شد در نتیجه ذخیره این اقلام بیش از نیاز بازار انجام شده است.رییس پیشین اتحادیه 
بار فروشان با اشاره به صادرات حدود ۱.۵ تا ۲ میلیون تن، گفت: صادرات باید ادامه پیدا 
کند زیرا محصولات زیادی باقی مانده اگر چه گذشت زمان از کیفیت آنها کاسته و اگر 
پیش تر می توانستیم به امارات، افغانستان، کویت، هندوستان و… صادرات داشته باشیم 
امروز به دلیل افت کیفیت با گذشت زمان، تمایلی به خرید مرکبات ایرانی در این بازارها 
وجود ندارد.دارایی نژاد با بیان اینکه همچنان حدود ۱.۵ میلیون تن سیب و پرتقال در 
انبارها دپو شده است، گفت: هنگامی که در بازار داخل کمبود وجود دارد باید صادرات 
ممنوع شود و در زمان فراوانی صادرات باید با قوت انجام شود در حالی که این مدیریت 
از سوی نهاد متولی دیده نمی شود.الگوی کشت در حرف مانده است نهم اسفند ۱۴۰۱ 
در نخستین کنگره ملی مراکز جهاد کشاورزی سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر اسبق وزارت 
جهاد کشاورزی عنوان کرد، در حال حاضر وزارت جهاد کشاورزی نابیناست، چون آمار 
دقیقی از تولید محصولات و سایر فعالیت های کشاورزی ندارد. با نبود اطلاعات درست، 
چگونه می توان برنامه ریزی مناســب داشت.وی اعلام کرد: با ورود پیازهای نو دزفول به 
بازار از ماه بعد قیمت ها شکســته می شود. در حال حاضر توزیع قطره چکانی پیازهای 
انبار شده توســط سوداگران منجر به افزایش قیمت ها شده اما از ماه آینده حداقل ۱۰ 
هزار تومان قیمت ها کاهش خواهد یافت.وی گفت: پیش از این ورودی بار پیاز به میدان 
بارفروشان بین ۱.۵ تا ۲ هزار تن بود که در حال حاضر به ۳۰۰ تا ۵۰۰ تن رسیده است.

رییس پیشین اتحادیه بار فروشان با اشاره به وضعیت بازار گوجه فرنگی هم اظهار کرد: 
توزیع مناسب گوجه فرنگی حتی قیمت آن را در میادین عمده فروشی به ۸ هزار تومان 
هم رســاند. در ادامه کاهش عرضه قیمت ها را صعودی کرد؛ البته نرخ گوجه فرنگی هم 
از هفته آینده کاهش خواهد یافت.دارایی نژاد با بیان اینکه تا هنگامی که الگوی کشت 
در کشور اجرا نشود شاهد این نوسان قیمتی در بازار خواهیم بود، گفت: پیش تر اعلام 
کردیم با توجه به اینکه ایران جز نادر کشورهایی با اقلیم متفاوت است، می توانیم برخی 
میوه های وارداتی را در داخل کشت کرد. در حال حاضر سالانه ۸۰۰ میلیون دلار برای 
واردات موز هزینه می شــود در حالی که می توان در داخل کشت کرد. میوه هایی مانند 
آواکادو و آناناس از جمله میوه هایی است که امکان کشت در داخل وجود دارد؛ اما نیاز 

به مدیریت دارد.

پیشنهاد ایران به بانک توسعه اسلامی برای نحوه تامین مالی تایید شد
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: پیشــنهاد جمهوری اسلامی 
ایــران مبنی بر اینکه پنجره تامیــن مالی جدی با نرخ ترجیحی 
برای کشورها ایجاد شود، مورد تأیید اعضا قرار گرفت.به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در حاشیه پنجاهمین نشست مجمع سالانه ۲۰۲۴ بانک 
توســعه اسلامی اظهار کرد: دستورکار ســال آینده بانک توسعه 
اســلامی بــرای پروژه هایی که تأمین مالی آن توســط بانک در 
کشورهای اسلامی انجام می شــود، مورد تأیید اعضا قرار گرفت 
و پیشــنهاد جمهوری اسلامی ایران مبنی بر اینکه پنجره تأمین 
مالــی جدی با نرخ ترجیحی برای کشــورها ایجاد شــود، مورد 
تایید اعضا قرار گرفت.وی افزود: قرار شــد که بار مالی ناشی از 
این پنجره مالی توسط کشورهایی که جزو سهامداران این بانک 
هســتند و جمع بندی اقتصادی مناســبی در حوزه اقتصاد کلان 
دارند، تأمین شــود و در نتیجه بتوانیم شــاهد این باشیم که در 
ســال آینده بانک توسعه اسلامی برای نخستین بار از روش های 
تأمیــن مالــی ترجیحی هم به عنــوان یک پنجره تشــویقی و 
ترجیحی استفاده کند.وزیر اقتصاد در توضیح بیشتر تأمین مالی 
ترجیحی متذکر شــد: یکی از روش هایی که بانک های توســعه 
بین المللی و چندجانبه، برای کمــک ویژه به پروژه های خاصی 
که مورد تأکید بانک اســت یا نیازهای ویژه تری دارند، استفاده 
کردن از ظرفیت پنجره ترجیحی اســت، بــا نرخ های ترجیحی 
برای آن پروژه های مورد تأکید بانک که این شــرایط تا به امروز 
در بانک توسعه اسلامی وجود نداشــت که امسال این پیشنهاد 
ارائه شــد و اکثریت اعضا نیز با این پیشنهاد موافق هستند.وی 
ادامه داد: ما هم در بیانیه رســمی جمهوری اســلامی ایران به 
بانک توســعه اســلامی؛ هم موافقت خودمان را با این پنجره و 
هم شــرایطی که پیشنهاد داده بودیم در ارتباط با مسأله تأمین 
مالی و اینکه به چه بخش هایی که پروژه های عمدتاً دانش بنیان 
و پروژه هــای حوزه فقرزدایی بســته به اولویت های توســعه ای 
کشــورهای اسلامی هســتند که بتوان در زمینه های مختلف از 
پنجره تأمین مالی ترجیحی اســتفاده کرد را مطرح کردیم که با 
استقبال اعضای ۵۷ کشور عضو بانک توسعه اسلامی هم مواجه 
شــد.وزیر اقتصاد بیان کرد: دیدگاه های خود را در خصوص حل 
و فصــل موضوع مردم مظلوم فلســطین در ایــن اجلاس بیان 
کردیم و همچنین بنا شد که اعضای اجلاس بتوانند در خصوص 

اینکــه صنــدوق ویژه ای برای کمــک مالی بــرای حل و فصل 
مسائل اقتصادی مردم فلســطین تصمیم گیری کنند که بعد از 
تصمیم گیری نتایج آن به اطلاع مردم کشــورمان خواهد رسید.

لزوم توجه به توســعه راه حل های فین تک تامین مالی اسلامی 
خاندوزی همچنین طی ســخنانی در پنجاهمین نشست مجمع 
ســالانه بانک توسعه اســلامی )IIII( گفت: بسیار قدردان و 
مفتخرم که میبینم گروه IIII در پنجاهمین سالگرد تاسیس 
خود یک موسســه مالی معتبر در سطح جهانی است که نقشی 
محوری در شــکوفایی و همبستگی امت اســلامی و منطقه ایفا 
کرده اســت. این میــزان از موفقیت و اثربخشــی بدون رهبری 
عالی رئیس و مدیران بانک همکاری عالی اعضای هیأت عامل و 
کادر مجرب گروه بانک با ایثار و ابتکار فراوان محقق نمی شــود؛ 
من از همه آنها تشــکر میکنم.وی تصریح کرد: با توجه به مسیر 
آینــده قبل از هر چیــز با مردم مظلوم غزه که در غیر انســانی 
ترین شــرایط زندگی میکنند در برابر رژیم نامشــروع اشغالگر 

مقاومت می کنند و تلاش می کنند که کشــور خود را بازیابند و 
در صلح و عزت زندگی کنند صمیمانه ابراز همدردی و پیشنهاد 
میکنــم در بیانیه پایانی این مراســم ظلم و رفتار غیر انســانی 
رژیم صهیونیســتی را محکوم کرده و کمک های بلاعوض فوری 
به برادران و خواهران مســلمان آسیب دیده مان اختصاص داده 
شــود تا از رنــج آنها بکاهیم و به آنها کمــک کنیم تا خانه ها و 
زیر ســاخت های خود را بازســازی کنند؛ این پیشنهاد به خوبی 
با موضوع جلسات همبستگی و کامیابی مطابقت دارد.خاندوزی 
همچنین گفت: علاوه بر مسائل ژئوپلیتیکی کل جهان و در قلب 
آن کشــورهای عضو IIII با چالش هــای اقتصادی، اجتماعی 
و زیســت محیطی متعددی احاطه شــده اند. در این زمینه من 
میخواهم از همسویی مجدد ۲۰۲۵-۲۰۲۳ استراتژی گروه بانک 
توســعه اســلامی قدردانی و تأکید کنم که گروه بانک توســعه 
اســلامی باید جهت گیری اســتراتژیک خــود را مجدداً طوری 
تنظیــم کند تا به طور مؤثر به چالش های توســعه ای مختلف 

پیش روی کشــورهای عضــو توجه کند.وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی تاکید کرد: نســخه های اصلاح شده آتی استراتژی گروه 
بانک توسعه اســلامی مانند همیشــه باید سیاستهای اصلاحی 
مؤثــر را مجدداً فرموله کنند و اصل حکمرانی و تضمین پایداری 
مالی اقتصادی و زیســت محیطی را به گونه ای که بر چالشــها 
غلبه کنند، تقویت نمایند.خاندوزی پیشــنهاد کرد که ســرمایه 
گذاری در تحقیق و توســعه راه حلهای فین تک )فناوری مالی( 
تأمین مالی اســلامی برای بهبود دسترســی به خدمات مالی و 
دستیابی به بســتری برای تسهیل مبادلات مالی بین کشورهای 
اســلامی به دلیل مزایای زیاد آن به صــورت جدی مورد توجه 
بانک قــرار گیرد.وی ادامــه داد: بی تردید گروه بانک توســعه 
اســلامی به عنوان یک بانک پیشرو در امت اسلامی قادر خواهد 
بود که نقش اساســی ایفا کند و جمهوری اسلامی ایران نیز با به 
اشــتراک گذاشــتن دانش و تجربیات خود آمادگی خود را برای 

همکاری با بانک و کشورهای عضو اعلام می دارد.

مدیــر اداره اعتبــارات بانک مرکــزی گفت:  از ابتدای ســال 
جــاری تا ۱۰ اردیبهشــت ماه جمعا ۵.۶۳۸ همت تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری به متقاضیان پرداخت شده 
است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بانک مرکزی، مهدی 
صحابی مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکــزی، گفت: از ابتدای 
ســال جاری تا تاریخ ۱۰ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ مبلغ ۴.۰۸۴ 
همت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به متقاضیان پرداخت 
شده است که این مبالغ نشان دهنده رشد تسهیلات ازدواج به 
میزان ۲۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.مدیر 
اداره اعتبــارات بانک مرکزی در ادامه تاکیــد کرد: از ابتدای 
ســال جاری تا تاریخ ۱۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، مبلغ ۱.۵۵۴ 
همت تســهیلات قرض الحســنه فرزند به متقاضیان پرداخت 
شده است که نشــان دهنده ۲۳ درصد رشــد بابت تسهیلات 
فرزندآوری نسبت به مدت مشــابه سال گذشته است. از زمان 
ابلاغ مصوبه شــورا در تیرماه سال ۱۴۰۱ تا تاریخ ۹ اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۳، تعداد ۵۰۰ هزار و ۵۵۶ نفر تشکیل پرونده داده اند 

کــه از این تعداد، ۴۴۱ هزار و ۷۶۷ نفــر به مبلغ ۳۳.۴ همت 
تســهیلات دریافت کــرده اند.صحابی با اشــاره به آمار وزارت 
راه و شهرســازی تصریح کرد: حســب آمار اخذ شده از سامانه 
طرح هــای جامع حمایتی مســکن وزارت راه و شهرســازی تا 
تاریــخ ۰۹/ ۰۲/ ۱۴۰۳  تعداد ۱.۳۳۰.۷۹۵ نفــر متقاضی جهت 
اخذ تســهیلات مزبور به بانک های عامــل مراجعه کردند که از 
این تعداد، ۴۶۱.۴۴۲ نفــر )در حدود ۳۵ درصد( بنا به دلایل 
درج شده در سامانه مذکور از جمله نداشتن مدارک موردنیاز، 
نداشــتن وثایــق قابل قبول، وجــود معــارض در زمین ملکی، 
نداشــتن پروانه ســاختمانی، عدم امکان تأمین ســهم آورده 
متقاضی و....، فاقد شــرایط لازم جهت اخذ تسهیلات موصوف 
می باشند.براین اساس، حســب آمار اعلامی در سامانه مربوطه 
وزارت راه و شهرسازی، از تعداد ۸۶۹،۳۵۳ نفر واجدین شرایط 
اخذ تســهیلات مذکور، تعداد ۷۹۳،۷۳۲ نفــر )در حدود ۹۱ 
درصد از متقاضیان واجد شــرایط( موفق بــه انعقاد قرارداد به 

مبلغ ۴      /۲۶۶ هزار میلیارد تومان شدند.  

خاندوزی: سهمیه سوخت 
خودروهای فاقد بیمه قطع 

شود
وزیر اقتصاد در نامه ای به وزیر راه و شهرسازی خواستار عدم تخصیص سهمیه سوخت 
به خودروهای بنزینی و موتورســیکلتهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث با جدیت و قوت 
بیشتر شــده است.به گزارش خبرگزاری مهر، احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و 
دارایی در نامه ای به مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی خواستار عدم تخصیص سهمیه 
سوخت به خودروهای بنزینی و موتورسیکلت های فاقد بیمه نامه شخص ثالث با جدیت 
و قوت بیشتر شده است.در این نامه آمده است: ضمن تشکر و قدردانی از تلاش مستمر 
همکاران آن وزارتخانه شاغل در ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت در اجرایی نمودن 
مفاد ماده ۴۸ قانون بیمه اجباری خســارات وارد شــده به شخص ثالث در اثر حوادث 
ناشی از وســایل نقلیه و غیر فعال نمودن کارت سوخت خودروهای گازسوز فاقد بیمه 
نامه شخص ثالث در فاز اول اجرای ماده قانونی یاد شده، با توجه به نتایج مثبت حاصله 
از اجرای این ماده قانونی که منجر به افزایش پوشش بیمه ای وسایل نقلیه و همچنین 
صرفه جویی در مصرف روزانه میلیون ها لیتر نفت و گاز شــده اســت خواهشمند است 
دستور فرمائید در گام بعدی اجرای طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای 
بنزینی و موتورســیکلت های فاقد بیمه نامه شخص ثالث با جدیت و قوت بیشتری در 
دستور کار قرار گیرد تا در آینده شاهد تداوم اثرات مثبت اجرای این ماده قانونی باشیم.

در پایان خاطرنشان می ســازد همکاران این وزارت در بیمه مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران آماده هرگونه همکاری و مســاعدت هســتند تا این مرحله از اجرای قانون نیز با 

شایستگی عملیاتی گردد.

یک کارشــناس اقتصادی ضمن انتقاد به پرداخت تسهیلات کلان بانک ها به شرکت های 
زیرمجموعه خود گفت: این مســئله باعث تراکم ثروت، فساد و محروم شدن توده مردم 
از اخذ تســهیلات بانکی شــده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، به روزرسانی فهرست ابر 
بدهــکاران بانکی از ســوی بانک مرکزی را شــاید بتوان بزرگ ترین اقدام در راســتای 
شناســایی عوامل وضعیت ناترازی بانک ها و خلق نقدینگی در اقتصاد کشور دانست، این 
فهرست حکایت از آن دارد که اغلب ابر بدهکاران بانکی، همان بانک ها در قالب یک نام 
دیگر هستند؛ به بیانی دیگر بانک ها با تأسیس شرکت هایی، تسهیلات کلان را به راحتی 
دریافت می کنند.آمار و اطلاعات موجود نشان می دهد؛ بانک ها به سهولت به شرکت های 
زیر مجموعه خود تسهیلات کلان پرداخت می کنند، به عنوان نمونه یکی از شرکت های 
زیر مجموعه یکی از بانک های خصوصی ۵۷ هزار میلیارد تومان تسهیلات دریافت کرده 
اســت.این در حالی است که مطابق با آیین نامه تسهیلات و تعهدات کلان بانک مرکزی، 
مجموع خالص تســهیلات و تعهدات اعطایی و ایجادشده به هر ذی نفع واحد که میزان 
آن حداقل معادل ۱۰ درصد ســرمایه پایه مؤسســه اعتباری باشد، تسهیلات و تعهدات 
کلان محسوب می شود.همچنین مطابق با همین آیین نامه، حداکثر مجموع تسهیلات و 
تعهدات کلان به هر ذی نفع واحد نباید از ۲۰ درصد ســرمایه پایه آن مؤسسه اعتباری 
تجاوز کند. هر چند آیین نامه فوق خالی از اشــکال نیســت، اما همین مفاد قانونی نیز 
دور زده می شــود.درواقع بانک ها در یک تعامل جالب، به شرکت های زیرمجموعه سایر 
بانک ها تســهیلات پرداخت می کنند، در واقع شاهد تســهیلات ضربدری میان بانک ها 
هستیم.البته پرداخت تسهیلات به منظور فعالیت اقتصادی مولد برای هر نظام اقتصادی 
قابل پذیرش اســت، اما در نظام بانکی کشور، شاهد شــرکت های غیرمولدی هستیم که 

تسهیلات کلان را تنها به ســبب زیرمجموعه بودن یک مؤسسه اعتباری و مالی دریافت 
می کننــد.از آنجایی که بانک های ناتراز یکی از علل اصلی افزایش نقدینگی هســتند، لذا 
هر گونه تغییر در پرداخت تســهیلات کلان، به تغییر مولفه های اقتصادی کشــور منجر 
می شــود، اما شــرایط فعلی، تغییر رویکردی را پیرامون پرداخت تسهیلات کلان بانک ها 
به شــرکت های زیرمجموعه خود و کاهش خلق نقدینگی نشــان نمی دهد.شــکل گیری 
فساد نتیجه پرداخت تســهیلات کلان از سوی بانک ها به شرکت های خودیمرتضی افقه، 
کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با خبرنگار مهر، در خصوص پرداخت تســهیلات کلان 
به شــرکت های زیرمجموعه خود بیان کرد: بانک های خصوصی در ابتدا برای مشــارکت 

در فعالیت های مولد در جهت پیشــرفت اقتصادی کشــور مجوز دریافت کرده بودند؛ اما 
متأســفانه برخی از ســاختارها، زمینه سوءاستفاده و فســاد را در این حوزه فراهم کرده 
است.وی با بیان اینکه اطلاعی از منع قانونی بابت پرداخت تسهیلات کلان به شرکت های 
زیرمجموعــه بانک ها ندارد، ادامه داد: بانک ها ســپرده های مردم را جمع آوری کرده؛ اما 
در جهت منافع خاص خود یعنی پرداخت تســهیلات به شــرکت های زیرمجموعه بانکی 
که حتی عمده ســهام داران اصلی آن نیز بانک ها هســتند، به کار می گیرند و این مسئله 
یکی از مظاهر فســاد است.تراکم ثروت و فساد با پرداخت تسهیلات کلان به شرکت های 
بانکیبه گفته افقه پرداخت تسهیلات کلان به شرکت های زیرمجموعه باعث تراکم ثروت، 
فســاد و محروم شدن توده مردم از تســهیلات بانک ها می شــود. وی ادامه داد: چراکه 

تمرکز تســهیلات بانک ها به شرکت های خاص و وابســته به بانک ها یا حتی شرکت های 
محــدود، توده مردم را از اخذ تســهیلات بانکی برای مشــارکت در فرایندهای اقتصادی 
محروم می کند.این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: برخــی از اقتصاددان ها با تقلید از 
کشــورهای موفق دنیا، بانکداری خصوصی و فشار برای بهره برداری از بخش خصوصی را 
بدون فراهم کردن زمینه و زیرساخت به کشور آوردند؛ اما متأسفانه شواهد نشان می دهد 
بانکداری خصوصی بسترســاز بسیاری از فسادهای انجام شده در کشور بوده است.وی در 
پایان با اشاره به تراکم ثروت پدیدآمده در بانکداری خصوصی گفت: به دلیل فراهم بودن 
زمینه فســاد، این گونه سرمایه گذاری ها موجب تشــدید نابرابری ها و سوءاستفاده عده ای 

از منابع کشور می شود.

ایسنا/خوزســتان معاون بازآفرینی شــهری اداره کل راه و شهرسازی خوزستان از ســاخت ۲۳۰ واحد مسکونی برای جابه جایی 
ساکنین منطقه منبع آب اهواز خبر داد.محمد جامع در گفت و گو با ایسنا با اشاره به اهمیت تولید مسکن در استان اظهار کرد: 
یکی از موضوعات جدی ستاد بازآفرینی شهری، تولید مسکن است که این موضوع باید در مناطقی که در معرض خطر هستند 
انجام شود و سکونتگاه های غیرمجاز به علت رعایت نکردن ضوابط فنی در ساخت و ساز از جمله مناطقی است که نیازمند اجرای 
این طرح هســتند.وی در خصوص جابه جایی ساکنین منطقه منبع آب اهواز برای جلوگیری از خطرات احتمالی گفت: ساخت 
واحد مسکونی برای بخشی از ساکنین این منطقه بر عهده اداره کل راه و شهرسازی است.جامع افزود: در این راستا کار ساخت 
حدود ۲۳۰ واحد برای جابه جایی ساکنین منطقه منبع آب در دست اجرا قرار گرفت و اکنون پیشرفت فیزیکی این واحدها بیش 

از ۷۰ درصد است.

معاون حفظ کاربری و یکپارچگی اراضی کشــاورزی گفت: هرگونه استعلام تفکیک و افراز اراضی کشاورزی در 
خارج از سامانه استعلامات ثبتی مجاز نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا گودرزی در نشست بررسی نحوه 
اجرا و عملیاتی کردن تمام اســتعلامات ثبتی در حوزه امور اراضی گفت: هرگونه استعلام تفکیک و افراز اراضی 
کشاورزی در خارج از سامانه استعلامات ثبتی مجاز نیست.وی افزود: به زودی انجام سایر استعلامات مربوط به 
نقل و انتقال نیز با همکاری دو سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و سازمان امور اراضی کشور اجرایی و عملیاتی 

می شود.

ساخت مسکن برای ساکنان »منبع آب« اهواز به کجا 
رسید؟

هرگونه استعلام تفکیک اراضی در 
سامانه استعلامات ثبتی انجام شود

چرا عمده مردم از دریافت وام بانکی محروم اند؟

پرداخت ۵.۶ همت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری
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دنیای نوشتن و داوری به کمک هوش مصنوعی، ممکن است ماهیت 
مقاله هــای علمی را تغییر دهد.به گزارش ایســنا و به نقل از نیچر، 
»دومینکو ماسترودیکاسا« )Domenico Mastrodicasa( رادیولوژیست 
دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن سیاتل در آمریکا است. او زمانی 
که در نوشــتن مقاله پژوهشی خود دچار مشکل شده بود، به چت 
جی پی تــی روی آورد؛ چت باتی کــه در عرض چند ثانیه تقریباً به 
هر سؤالی پاســخ های روان می دهد. ماسترودیکاسا می گوید: من از 
آن به عنوان ابزاری برای بررســی اعتبار ایده های خودم اســتفاده 
می کنم و با اســتفاده از آن می توانم نوشته های آماده انتشار مقاله ام 
را خیلی ســریع تر تولید کنم.ماسترودیکاســا یکی از پژوهشگران 
بســیاری اســت که از ابزارهای هوش مصنوعی مولد برای نوشتن 
متن یا کدنویسی استفاده می کند. او برای استفاده از چت جی پی تی 
 )LLM( پلاس که نسخه اشتراکی ربات مبتنی بر مدل زبانی بزرگ
جی پی تی-۴ اســت، پول پرداخت می کند و چندبار در هفته از آن 
استفاده می کند. او این ابزار را به ویژه برای پیشنهاد راه های واضح تر 
برای انتقال ایده هایش مفید می داند.اگرچه نظرسنجی Nature نشان 
می دهد که دانشــمندانی که به طور منظم از مدل های زبانی بزرگ 
یا LLMها استفاده می کنند، هنوز در اقلیت هستند، بسیاری انتظار 
دارند که ابزارهای مولد هوش مصنوعی به دستیاران عادی نوشتن 
نوشته ها، گزارش های داوری و برنامه های گرنت یا کمک های مالی 
تبدیل شوند.این ها تنها برخی از راه هایی هستند که هوش مصنوعی 
می توانــد از طریق آن ارتباطات علمی و انتشــارات را متحول کند. 
در حال حاضر ناشــران علمی با اســتفاده از هوش مصنوعی مولد 
ابزارهای جستجوی علمی و ویرایش و خلاصه سازی سریع مقالات 
را آزمایش می کنند. بســیاری از پژوهشگران فکر می کنند که غیر 
انگلیســی زبان ها می توانند بیشــترین بهره را از این ابزارها ببرند. 
برخــی هوش مصنوعــی را راهی برای دانشــمندان می دانند تا به 
طورکلی درباره نحوه گردآوری داده ها و خلاصه کردن نتایج تجربی 
تجدیدنظر کنند. آن ها می توانند از مدل های زبانی بزرگ برای انجام 
بیشتر این کارها استفاده کنند و زمان کمتری را برای نوشتن مقالات 
صرف کنند و زمان بیشتری را برای انجام آزمایشات اختصاص دهند.

چت جی پی تی؛ عامل آشــفتگی در انتشــارات علمی یا یک تغییر 
زیست شــناس   ،)Michael Eisen( آیــزن«  تحول آفرین؟»مایــکل 
 eLife محاسباتی در دانشــگاه کالیفرنیا برکلی که سردبیری مجله
را نیــز برعهده دارد، می گوید: هدف هیچ کس واقعاً نوشــتن مقاله 
نیســت؛ بلکه هدف انجام کار علمی است. او پیش بینی می کند که 
ابزارهــای مولد هوش مصنوعی حتی بتوانند ماهیت مقاله علمی را 
نیز به طور اساســی تغییر دهند.اما شبح خطا و بی دقتی، درستی و 
نادرســت بودن این دیدگاه را تهدید می کند. مدل های زبانی بزرگ 
یا LLMها، موتورهایی برای تولید اطلاعات دقیق نیستند، بلکه تنها 
خروجی را تولید می کنند که با الگوهای ورودی آن ها متناسب باشد. 
ناشران نگران این هستند که افزایش استفاده از آن ها منجر به تعداد 
بیشتری از نوشته های بی کیفیت یا پرخطا شود و احتمالاً سیلابی از 
نوشته های تقلبی با کمک هوش مصنوعی ایجاد شود.»لورا فیتهام« 
)Laura Feetham(، ناظر داوری و بررســی همتایان انتشارات IOP در 
بریســتول انگلســتان که مجلات در زمینه علوم فیزیک را منتشر 
می کند، می گوید: هر چیز مخربی مانند این، می تواند نگران کننده 
باشد.سیل تقلب ها ناشران علمی و دیگران، طیف وسیعی از نگرانی ها 
را در مورد تاثیرات بالقوه هوش مصنوعی مولد مطرح کرده اند. »دنیل 
هوک« )Daniel Hook( مدیر اجرایی Digital Science که یک شرکت 
تحقیقاتی-تحلیلی در لندن اســت، می گوید: دسترسی به ابزارهای 
مولد هوش مصنوعی می تواند تهیه مقالات بی کیفیت را آســان تر 
کند و در بدترین حالت، یک پارچگی و درستی تحقیقات را به خطر 

بیندازد. او می گوید: ناشران کاملًا حق دارند که بترسند.

چت جی پی تی؛ عامل 
آشفتگی در انتشارات علمی 
یا یک تغییر تحول آفرین؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

نسل جدید پورشه در راه است
شرکت خودروسازی پورشه نتایج ۹ ماهه خود را مطابق با پیش بینی سالانه گزارش کرد، اما هشدار داد که بخش لوکس نیز مانند 
سایرین از هزینه های بالاتر رنج می برد و با افزایش نرخ های بهره، اعتماد مصرف کننده را کاهش داده است.به گزارش ایسنا، لوتز 
مشکه، مدیر مالی پورشه گفت: زنجیره تامین این خودروساز لوکس رو به بهبود بود، اما تورم بالا همراه با اوج سرمایه گذاری برای 
خط تولید محصولات جدید برای عرضه در سال ۲۰۲۴ به این معنی بود که هزینه های آن همچنان بالا بود.مشکه گفت: دولت ها 
نرخ های بهره را به شــدت افزایش دادند و این وضعیتی را ایجاد می کند که در آن مشــتریان تمایلی برای سرمایه گذاری در یک 
محصول جدید ندارند.ایلان ماسک، مدیرعامل تسلا نیز اظهار کرد که نگران است هزینه های وام گیری بالاتر باعث شود مشتریان 
از خرید خودروهای آن با وجود کاهش قابل توجه قیمت ها اجتناب کنند و دیگر خودروسازان بزرگ نیز به همین ترتیب محتاط 
 تر شده اند.افزایش تورم و عدم اطمینان اقتصادی تمایل خریداران را پس از سال ها تقاضای پرفروش کاهش داده و به فروش سه 

ماهه برندهای لوکس آسیب زده است.

کاپیتان بارسلونا: تا پای مرگ با ژاوی هستیم
کاپیتان بارسلونا از پیروزی برابر والنسیا خوشحال بود و تاکید کرد همه بازیکنان در کنار ژاوی اند و از سرمربی تیم حمایت خواهند 
کرد.به گزارش ایســنا، بارســلونا در آخرین بازی هفته سی وسوم لالیگا به مصاف والنسیا رفت و توانست با نتیجه چهار بر دو به 
پیروزی دست پیدا کند.به نوشته آس، سرخیو روبرتو پس از بازی گفت: قبل از هر چیز باید بگویم که از ماندن ژاوی خوشحالیم. 
تا پای جان در کنار ژاوی و کادر او خواهیم بود.او درباره پیروزی برابر والنسیا گفت: به خوبی رقابت کردیم و فضای بسیار خوبی در 
رختکن وجود دارد. در کنار هم برای موفقیت تیم تلاش می کنیم و این بهترین نشانه است.روبرتو درباره دیدار حساس برابر ژیرونا 
گفت: دیدار بعدی برابر ژیرونا برای ما مثل یک فینال است. این تاسف آور است که در فصل جاری هیچ جامی را کسب نکردیم 

البته با ماندن ژاوی می توانیم امیدوار به کسب هر جامی باشیم.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب درک یک پایان
 The Sense of کتاب درک یک پایان با عنوان اصلی
an Ending رمانی از جولین بارنز اســت که در سال 
۲۰۱۱ برنده جایزه بوکر شــد. بارنز قبلا سه بار، در 
ســال های ۱۹۸۴، ۱۹۹۸ و ۲۰۰۵ به لیست نهایی 
نامزدهای جایزه بوکر راه پیــدا کرده بود اما موفق 
به دریافت آن نشــد. این رمان که بر اساس آن یک 
فیلم نیز ساخته شده است ساختاری تقریبا پیچیده 
دارد. خواننده در ابتدای کتاب با ماجراهای ســاده 
و کوچکی روبه رو می شــود که در نهایت به شــکل 
حلقه ای تکرار شونده سرنوشــت رمان را در دست 
می گیرند. درک یک پایان تقلای تونی وبستر برای 
کشف حقیقت در لابه لای خاطراتی است که بدون ترتیب خاصی آن ها را به یاد می آورد. تلاش 
برای کشف حقیقتی که مدارک کافی برای رجوع به آن وجود ندارد و حافظه هم چندان قابل 
اتکا نیســت. جولین بارنز نویســنده اهل انگلیس است که در سال ۱۹۴۶ و از پدر و مادری که 
هردو آموزگار زبان فرانســه هستند در شهر لســتر به دنیا آمد. از دانشگاه آکسفورد در رشته 
زبان های جدید لیســانس گرفت و مدتی در سِمت فرهنگ نویس و موسسه لغت نامه آکسفورد 
کار کرد. )تاثیر این کار را در کتاب هایش نیز می توان مشــاهده کرد.( بارنز در ادامه مسیر خود 
به روزنامه نگاری پرداخت و ســال ها ســردبیر ادبی و نقدنویس نشــریات گوناگون بود. از بارنز 
رمان های متعددی به فارســی نیز ترجمه شده اســت اما در این میان کتاب درک یک پایان 

شهرت چشم گیری دارد.

 آندری تارکوفسکی
آندری تارکوفسکی را می توانیم از بهترین کارگردان های تاریخ 
سینما بدانیم. اگرچه کارنامه هنری این کارگردان روسی خیلی 
کوتاه است )تنها 7 فیلم( همچنان می توانیم نام او را در فهرست 
بزرگترین کارگردان جهان قرار بدهیم. شاید تعداد فیلم های او 
کم باشد، اما هر کدام به نوعی یک شاهکار محسوب می شوند. 
یکی از بزرگتریــن فیلم هــای او، Ivan’s Childhood محصول 
۱۹۶۲ اســت؛ یکی از بهترین فیلم هایی که توانسته به هر دو 
مفهوم کودکی و جنگ به خوبی بپردازد. تارکوفســکی سپس 
Andrei Rublev را در سال ۱۹۶۶ به سینما معرفی کرد؛ فیلمی 
 Solaris بیوگرافی از یک نقاش روســی قرن ۱۵. پس از آن نیز
را در ســال ۱۹7۲ ساخت که یکی از بهترین فیلم های علمی 
تخیلی شوروری بود. پدرش شاعر برجسته آرسنی تارکوفسکی 
و مادرش ماریا ایوانووا ویشــنیاکووا بود. پیش از نام نویسی در 
مدرسه فیلم در دو رشته موسیقی و عربی تحصیل می کرد. او زیر نظر میخائیل رم در مؤسسه سینمایی گراسیموف 
)VGIK(، تحصیل کرد. در هنگام تحصیل دو فیلم کوتاه ســاخت: ۱ - امروز مرخصی در کار نیســت )۱۹۵۹( و 
۲ - غلتک و ویولن )۱۹۶۰( که فیلم پایان نامه اش بود و در جشنواره نیویورک برنده جایزه ای شد.تارکوفسکی در 
ســال۱۹۶۰ دانش آموخته شد و به استخدام مُس فیلم درآمد. دید تلخ شاعرانه ذهنیت بی نظیرش در نخستین 
فیلم بلندش، کودکی ایوان )۱۹۶۲( متجلی است. ایوان، با بازی کولیا بورلیائوف، پسربچه یتیمی است که در در 
جنگ جهانی دوم در عملیات چریکی شــرکت می کند. کودکی ایوان در جشــنواره های بین المللی پانزده جایزه 
برد، از جمله شــیر طلای جشــنواره ونیز و جایزهٔ بزرگ جشنواره سان فرانسیسکو.فیلم بعدی او آندری روبلوف، 
دربارهٔ راهبی در ســده های میانه بود که به بزرگ ترین شــمایل نگار تمام دوران ها بدل شــد. فیلم که در ســال 
۱۹۶۶ تکمیل شد و درجشنوارهٔ کن به نمایش درآمد، تا سال ۱۹7۱ درروسیه اکران نشد، و تا آن موقع شهرت 
زیرزمینی فراوانی به دست آورده بود.فیلمنامه تارکوفسکی برای سولاریس )۱۹7۱( براساس رمانی علمی خیالی 
از نویسندهٔ لهستانی »استانیسلاو لم« نوشته شده بود _ رمانی که به جای فناوری بر روان شناسی متمرکز است. 
خود تارکوفسکی توضیح داده که: »نکتهٔ ماجرا ارزش هر کدام از رفتارها و اهمیت هر کدام از اعمال ماست، حتی 
پیش پا افتاده ترین شان. هیچ عملی را نمی شود عوض کرد… غیرقابل برگشت بودن تجربه انسانی چیزی است که 

به زندگی و اعمال ما معنا و تشخص می بخشد«.

فرهنگ

جسد بی جان متیو پری، بازیگر سریال معروف فرندز 
)دوستان( در خانه اش پیدا شد.به گزارش ایسنا به نقل 
از بی بی سی، این بازیگر آمریکایی که بیشتر برای بازی 
در نقش »چندلر بینگ« در سریال کمدی دهه ۱۹۹۰ 
»فرندز« شناخته می شد بود، به هنگام مرگ ۵۴ سال 
داشت. منابع آگاه در پلیس به رسانه ها گفتند که پیکر 
این بازیگر در خانه اش در لس آنجلس پیدا شده است.
سریال »فرندز«، که زندگی شش دوست جوان را در 
نیویورک سیتی به تصویر می کشید، از ۱۹۹۴ تا ۲۰۰۴ 
پخش شد. آخرین اپیزود آن ۵۲.۵ میلیون بیننده در 
آمریکا داشت که آن را به پربیننده ترین قسمت یک 
سریال تلویزیونی در آن دهه بدل کرد.شرکت »وارنر 
برادرز تی وی« گفت که از »درگذشــت دوســت عزیزمان متیو پری داغدار شده ایم.«پری که در 
ســال ۱۹۶۹ در ماساچوست به دنبال آمده بود در شهر اوتاوا در کانادا بزرگ شد و در نوجوانی به 
لس آنجلس نقل مکان کرد. او از ۱۹۸7 تا ۱۹۸۸ در نقش شخصیتی به نام »چاز راسل« در سریال 
»بویز« ظاهر شد و در نمایش هایی از جمله »گروئینگ پینز« هم بازی کرد. اما او با »فرندز« یک 
ستاره بین المللی شد؛ سریالی که فراز و نشیب زندگی شش جوان نیویورکی در یافتن عشق، کار و 
دوست را به تصویر می کشید.این سریال کمدی همچنین با بازیگری »جنیفر انیستون«، »کورتنی 
کاکس«، »دیوید شوییمر«، »مت لابلانک« و »لیسا کودرو« یکی از موفق ترین نمایش های تاریخ 
تلویزیون شد.»متیو پری« در چندین فیلم سینمایی از جمله »فولز راش این« )احمق ها بشتابید(، 

»آلموست هیروز« )تقریبا قهرمان( و »هول ناین یاردز« )همه نه یارد( ظاهر شده بود.

»چندلر بینگ« سریال »فرندز« درگذشت
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